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Stefan Holm (C) ersätter Christina Peterson (C) 
 

Ersättare Anna Forssell (S) §§1-17, §§19-24, §§26-29, §§31-39, §§41-45, §§48-51 
Papel Khan (S) §§1-17, §§19-24, §§26-29, §§31-39, §§41-45, §§48-51 
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51 
Nadin Fakhro (L) §§1-17, §§19-24, §§26-29, §§31-39, §§41-45, §§48-51 
 

Övriga närvarande Anders Carstorp Stadsdelsdirektör 
Jenny Johansson Avdelningschef §§1-17, §§19-24, §§26-29, §§31-39, 
§§41-45 
Leif Kananen Avdelningschef §§1-17, §§19-24, §§26-29, §§31-39, §§41-
45 
Karin Åberg Avdelningschef §§1-17, §§19-24, §§26-29, §§31-39, §§41-45 
Veronica Starck Avdelningschef 
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Justerare Hassan Jama (V), Peter Backlund (L) 
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Sekreterare Sara Ek 
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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utser 1:a vice ordförande 
Peter Backlund (L) att tillsammans med ordförande Hassan Jama 
(V) justera dagens protokoll. Justering sker tisdag den 17 juni 2025 
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§ 2 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner dagordningen. 
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§ 3 
Medborgarförslag om kulturpark i Vantör  

Svar på medborgarförslag 
EÅV 2025/342 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget 
 

Sammanfattning av ärendet  
Författaren av medborgarförslaget anser att kulturutbudet i Vantör 
är bristfälligt men områdets dragningskraft det skulle kunna öka om 
det utvecklades. Mot detta som bakgrund föreslår författaren att 
stadsdelsförvaltningen anlägger en kulturpark i parken Bandängens 
södra delar. 
  
Att möjliggöra kultur i den offentliga miljön ställer sig 
stadsdelsförvaltningen positiv till. Däremot är det inte 
stadsdelsförvaltningens uppdrag att bedöma eller värdera kulturella 
uttryck som kan ta plats i stadens offentliga miljöer. Det är därför 
inte aktuellt att i stadsdelsförvaltningens regi bedriva den sortens 
utställningsplats som författaren efterfrågar. Föreningar eller andra 
aktörer från civilsamhället skulle kunna bedriva något liknande på 
parkmark genom så kallade brukar- eller arrendeavtal. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/342-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
kulturpark i Vantör 

• EÅV 2025/342-1.1 KulturVantör2025 
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§ 4 
Medborgarförslag om medborgarmöten för Rågsveds 
naturreservat  

Svar på medborgarförslag 
EÅV 2025/356 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Författarna av medborgarförslaget anser att det finns behov av 
utökad kommunikation och dialog mellan staden, invånare och 
civilsamhället om Rågsveds naturreservat. Mot bakgrund av detta 
föreslår författarna att stadsdelsförvaltningen startar upp årligt 
återkommande medborgarmöten om Rågsveds naturreservat. 
Stadsdelsförvaltningen anser att förslaget med medborgarmöten är 
bra och kommer kontakta författarna av medborgarförslaget för att 
diskutera omfattning och innehåll samt när ett första möte skulle 
kunna äga rum. 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/356-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
medborgarmöten för Rågsveds naturreservat 

• EÅV 2025/356-3 Naturreservat 
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§ 5 
Medborgarförslag om parkväg i Grynkvarnsparken  

Svar på medborgarförslag 
EÅV 2025/269 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag om en ny parkväg i Grynkvarnsparken har 
skickats in till stadsdelsnämnden.  
Stadsdelsförvaltningen bedömer att anläggning av en ny parkväg på 
den utmärkta platsen i Grynkvarnsparken inte är lämplig. Cykling är 
normalt inte är tillåtet i parker om inte skyltning påvisar det. En ny 
parkväg kan även uppmuntra till högre trafikering på 
fastighetsmarken mellan Skulptörvägen och parken samt kan leda 
till konflikt mellan boenden vid parken och cyklister i området. 
Stadsdelsförvaltningen anser därför att det inte lämpligt att anlägga 
ny parkväg. Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd godkänner tjänsteutlåtandet som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/269-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
parkväg i Grynkvarnsparken 

• EÅV 2025/269-3 Medborgarförslag om parkväg i 
Grynkvarnsparken 

 
 

Sida 7 (75)



 
 
 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 7/2025 
 

2025-06-12 

§ 6 
Skrivelse gällande åtgärder för att motverka miljöproblem  

Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2025/319 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En skrivelse från (SD) med frågor om hur förvaltningen arbetar med 
olika miljöproblem har lämnats in till Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd. 
  
Förvaltningen svarar att huvudmålet med klimatåtgärderna är att 
minska utsläppen i enlighet med Miljöprogram 2030 och 
Klimathandlingsplan 2030. Åtgärderna innebär ofta 
kostnadsbesparingar. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi vill börja med att tacka förvaltningen för ett omfattande och väl 
genomarbetat svar på skrivelsen. Det är positivt att ett aktivt 
miljöarbete bedrivs och att många relevanta åtgärder pågår inom 
stadsdelen. 
  
Samtidigt vill vi lyfta några kompletterande synpunkter: 
  
När det gäller resonemanget om havsnivåhöjning hade vi gärna sett 
att det framgick att landhöjningen i Stockholmsområdet i dagsläget 
överstiger havsnivåhöjningen. Enligt SMHI innebär detta att risken 
för översvämning till följd av stigande havsnivå är mycket 
begränsad i vår del av staden. 
  
I vår fråga om koldioxidutsläpp i ton avsågs inte en återblickande 
redovisning, utan en önskan att framtida klimatåtgärder så långt 
möjligt redovisas i ton CO², för att möjliggöra bättre jämförelse av 
olika åtgärders klimatnytta. 
 
Handlingar i ärendet 
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• EÅV 2025/319-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse gällande 
åtgärder för att motverka miljöproblem 
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§ 7 
Skrivelse gällande HBTQI, jämställdhet och 
diskriminering  

Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2025/314 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Emelie Wassermann och Simon Wiklund Lyons, båda (SD), har 
lämnat in en skrivelse till stadsdelsnämnden med frågor om HBTQI, 
jämställdhet och diskriminering. Frågorna handlar om uppföljning 
och redovisning i form av mål och kostnader. 
Av stadsdelsförvaltningens svar framgår bland annat att HBTQI-
utbildning har bekostats av beviljade medel, att arbetet med 
HBTQI-frågor ligger i linje med stadens riktlinjer, att alla barn ska 
ges likvärdiga möjligheter att utvidga sina perspektiv och val 
oavsett könstillhörighet och att Kvinnocaféet i Rågsved riktar sig 
till en grupp kvinnor som kan ha särskilda behov av stöd och 
nätverk. Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar 
på skrivelse 
 

Ajounering 
Sammanträdet ajournerades kl. 19.15 - 19.20 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/314-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse gällande 
HBTQI, jämställdhet och diskriminering 

• EÅV 2025/314-1 Skrivelse gällande HBTQI, jämställdhet 
och diskriminering 
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§ 8 
Skrivelse gällande ekonomi, stickprov och upphandling  

Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2025/312 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Emelie Wassermann (SD) inkom med en skrivelse den 20 mars 
2025. I skrivelsen ställs flera frågor om bland annat ekonomi och 
upphandling. 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/312-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse gällande 
ekonomi, stickprov och upphandling 
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§ 9 
Skrivelse gällande eftervård med hög tillgänglighet  

Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2025/321 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsförvaltningen har svarat på en skrivelse om 
stadsdelsförvaltningens projekt Eftervård med hög tillgänglighet. 
Skrivelsen till förvaltningen kom från Emelie Wasserman och 
Simon Wiklund, båda (SD). 
  
Stadsdelsförvaltningen har redovisat svar på de frågor som 
inkommit till stadsdelsförvaltningen. Förvaltningen föreslår att 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner tjänsteutlåtandet 
som svar på skrivelsen. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/321-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om eftervård 
med hög tillgänglighet 

• EÅV 2025/321-1 Skrivelse gällande eftervård med hög 
tillgänglighet 
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§ 10 
Skrivelse gällande orosanmälningar  

Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2025/317 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har tagit emot en 
skrivelse från Emelie Wasserman och Simon Wiklund Lyons, båda 
(SD), med frågor kring anmälningar, samt insatser kopplade till 
våld, missbruk och social insatsgrupp (SIG). 
  
Stadsdelsförvaltningen redogör för hur orosanmälningar hanteras 
och beskriver att SIG ofta kan ta kontakt med en individ inom ett 
dygn efter att oro har inkommit. Vidare beskrivs att statistik över 
hedersrelaterat våld och våld i nära relation finns för barn, men inte 
separat för vuxna. Två våldsutövare har lämnat bostaden med stöd 
av socialtjänsten under 2024. Någon fast årskostnad för 
missbruksinsatser finns inte, då det varierar beroende på behov och 
insatsform. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner tjänsteutlåtandet som svar på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande:  
  
Vi tackar förvaltningen för ett informativt svar på skrivelsen om 
orosanmälningar. Vi vill samtidigt lyfta några viktiga 
kompletterande synpunkter: 
  
Vi ser ett behov av att utveckla statistiken kring hedersrelaterat våld 
och våld i nära relationer för vuxna. För barn och unga finns idag 
separat registrering, men för vuxna saknas detta. Mot bakgrund av 
att hedersrelaterat våld skiljer sig i motiv, dynamik och stödbehov 
från annat våld i nära relationer, anser vi att separat registrering 
även för vuxna bör införas. Detta ligger i linje med 
rekommendationer från Jämställdhetsmyndigheten (2021) och är 
avgörande för att möjliggöra uppföljning och rättssäkra insatser. 
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Vi vill också uppmärksamma att i det fall våldsutövare erbjuds 
tillfälligt boende efter att ha lämnat bostaden, bör det noga 
säkerställas att detta inte skapar oönskade incitament. Om negativa 
beteenden leder till positiva konsekvenser som förbättrad 
boendesituation utan samtidig kravställning, finns risk för 
feltolkade signaler till både våldsutövare och omgivning. 
  
Forskning visar att sådan incitamentsproblematik kan undergräva 
arbetet mot våld i nära relationer (Eriksson & Hester, 2001). Vi 
anser därför att boendelösningar för våldsutövare bör utformas 
inom ramen för ett strukturerat åtgärdspaket, där krav på 
behandling och/eller rättslig hantering kopplas till stödet. 
  
Slutligen noterar vi att det inte framgår av svaret hur länge effekten 
av insatser för våldsutövare följs upp, något vi gärna ser tydliggörs 
i fortsatt redovisning. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/317-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse gällande 
orosanmälningar 

• EÅV 2025/317-1 Skrivelse gällande orosanmälningar 
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§ 11 
Skrivelse om LVM  

Svar på skrivelse från (L) 
EÅV 2025/310 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsförvaltningen mottog den 20 mars 2025 en skrivelse från 
Peter Backlund och Nadin Fakhro, båda (L), om tillämpningen av 
lagen om vård av missbrukare i vissa fall (LVM). Författarna lyfter 
oro för att beslut om LVM tillämpas för sällan, vilket de menar kan 
leda till att individer får vård för sent och ställer frågor om rutiner, 
förändringar över tid och samverkan till förvaltningen. 
  
Stadsdelsförvaltningen svarar att det finns tydliga rutiner för 
hantering av LVM med veckovisa uppföljningar och egenkontroller. 
Antalet LVM-anmälningar har ökat, men fler får stöd genom 
frivilliga insatser. Samverkan med vårdinstitutioner fungerar 
generellt bra, men det finns utmaningar vid externa placeringar som 
kan fördröja rehabilitering.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/310-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om LVM 
• EÅV 2025/310-1 Skrivelse om LVM 
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§ 12 
Skrivelse om en sammanhållen kedja för 
arbetsmarknadsinsatser  

Svar på skrivelse från (L) 
EÅV 2025/311 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En skrivelse har inkommit till stadsdelsförvaltningen från Peter 
Backlund och Nadin Fassial Fakhro, båda (L). Skrivelsen handlar 
om hur förvaltningen arbetar med att bryta socialt utanförskap hos 
unga mellan 16- 29 år som varken arbetar eller studerar.  
  
Stadsdelsförvaltningen svarar med att den arbetar med en 
kombination av insatser utifrån individens behov och 
förutsättningar, bland annat genom Jobbtorg och genom 
uppsökande insatser, samt redovisar att antalet unga 16-29 år som 
varken arbetar eller studerar, har minskat. Förvaltningen föreslår att 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/311-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om en 
sammanhållen kedja för arbetsmarknadsinsatser 

• EÅV 2025/311-1 Skrivelse om en sammanhållen kedja för 
arbetsmarknadsinsatser 
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§ 13 
Skrivelse gällande hemtjänst, omsorg och boendefrågor  

Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2025/315 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En skrivelse från Emelie Wassermann och Simon Wiklund Lyons, 
båda (SD), inkom till Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd i 
mars 2025, med frågor om hemtjänst, assistansvård, miljövänliga 
produkter och boendefrågor. 
  
Stadsdelsförvaltningen svarar bland annat att färre uppföljningar av 
hemtjänstärenden under 2024 berodde på prioriteringar kring 
budgetåtgärder och fokus på ärenden med större insatsbehov. När 
det gäller omfattande assistansvård betonar stadsdelsförvaltningen 
att bedömningarna sker rättssäkert och att personlig assistans är en 
relativt kostnadseffektiv stödform.  
Miljövänligare alternativ används med beaktande av både 
kostnadseffektivitet och smittskydd.  
En kartläggning av boendet Drivhusvägen visar att cirka 27 procent 
av de boende har en planerad personalkontakt en gång i veckan, 
men att ytterligare kontakter kan ske spontant eller genom 
aktiviteter i gemensamhetslokalen.  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/315-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse gällande 
hemtjänst, omsorg och boendefrågor 

• EÅV 2025/315-1 Skrivelse gällande hemtjänst, omsorg och 
boendefrågor 
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§ 14 
Skrivelse gällande Svedmyrabadet  

Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2025/318 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I en skrivelse från Emelie Wassermann och Simon Wiklund Lyons, 
båda (SD), efterfrågas information om verksamhetens framtid, 
särskilt gällande anpassningar av Sandsborgsbadet, personalens 
situation samt kostnader för den tidigare verksamheten. 
  
Svedmyrabadet har varit en kommunövergripande verksamhet för 
personer med funktionsnedsättning sedan 1960-talet. På grund av 
omfattande renoveringsbehov har hyresavtalet avslutats och 
verksamheten avslutades under hösten 2024. I kommunfullmäktiges 
budget 2025 finns ett uppdrag om att utreda förutsättningarna för 
Svedmyrabadet. Uppdraget leds från kommunstyrelsen i samarbete 
med fastighetsnämnden, idrottsnämnden, äldrenämnden och AB 
Stockholmshem. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi tackar förvaltningen för ett informativt svar på skrivelsen om 
orosanmälningar. Vi vill samtidigt lyfta några viktiga 
kompletterande synpunkter: 
  
Vi ser ett behov av att utveckla statistiken kring hedersrelaterat våld 
och våld i nära relationer för vuxna. För barn och unga finns idag 
separat registrering, men för vuxna saknas detta. Mot bakgrund av 
att hedersrelaterat våld skiljer sig i motiv, dynamik och stödbehov 
från annat våld i nära relationer, anser vi att separat registrering 
även för vuxna bör införas. Detta ligger i linje med 
rekommendationer från Jämställdhetsmyndigheten (2021) och är 
avgörande för att möjliggöra uppföljning och rättssäkra insatser. 
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Vi vill också uppmärksamma att i det fall våldsutövare erbjuds 
tillfälligt boende efter att ha lämnat bostaden, bör det noga 
säkerställas att detta inte skapar oönskade incitament. Om negativa 
beteenden leder till positiva konsekvenser som förbättrad 
boendesituation utan samtidig kravställning, finns risk för 
feltolkade signaler till både våldsutövare och omgivning. 
  
Forskning visar att sådan incitamentsproblematik kan undergräva 
arbetet mot våld i nära relationer (Eriksson & Hester, 2001). Vi 
anser därför att boendelösningar för våldsutövare bör utformas 
inom ramen för ett strukturerat åtgärdspaket, där krav på 
behandling och/eller rättslig hantering kopplas till stödet. 
  
Slutligen noterar vi att det inte framgår av svaret hur länge effekten 
av insatser för våldsutövare följs upp, något vi gärna ser tydliggörs 
i fortsatt redovisning. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/318-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse gällande 
Svedmyrabadet 

• EÅV 2025/318-1 Skrivelse gällande Svedmyrabadet 
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§ 15 
Skrivelse gällande ökning av vårdavvikelser  

Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2025/320 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har besvarat en 
skrivelse från Emelie Wassermann och Simon Wiklund Lyons, båda 
(SD), där oro uttrycks över en ökning av vårdavvikelser inom LSS- 
och SoL-hälsan som socialförvaltningen ansvarar för under 2024. 
Skrivelsen lyfter särskilt riskerna för liv och hälsa hos en sårbar 
målgrupp. 
  
LSS/SoL-hälsan ansvarar för hälso- och sjukvård på LSS- och 
socialpsykiatriska boenden i Stockholm, med cirka 230 boenden 
och 2 000 vårdkontakter. Verksamheten är centraliserad inom 
Socialförvaltningen. Verksamheten erbjuder utbildningar om 
vårdskador och missförhållanden. Händelser och risker utreds med 
MTO-perspektivet (Människa, Teknik, Organisation) där den 
mänskliga faktorn, inklusive språkkunskaper, sällan är huvudorsak. 
Det pågår ett systematiskt arbete med fallförebyggande åtgärder, 
riskbedömningar och motiverande insatser vid nekad vård. 
Stadsdelsförvaltningen arbetar i nära samverkan med LSS/SoL-
hälsans legitimerad hälso- och sjukvårdspersonal för att kunna ge en 
god och nära vård och omsorg, där individanpassning och 
delaktighet står i fokus. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi tackar förvaltningen för svaret på skrivelsen. Samtidigt vill vi 
uttrycka en viss oro över några oklara resonemang och uteblivna 
förtydliganden: 
  
Vi noterar att förvaltningen uppger att språkkunskaper "sällan är 
huvudorsak" till vårdavvikelser, men samtidigt medger att ingen 
statistik finns över sambandet mellan språkkunskaper och 
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exempelvis läkemedelshändelser. Det är därför anmärkningsvärt att 
man drar slutsatsen att språkkunskaper sällan är huvudorsaken – 
särskilt när antalet rapporterade läkemedelshändelser ökat från 40 
till 199 mellan 2023 och 2024. Denna slutsats förefaller sakna 
empiriskt stöd och bör därför betraktas som ett antagande snarare 
än ett faktabaserat konstaterande. 
  
Vi anser att det vore mer ansvarsfullt att initiera en utredning eller 
analys för att undersöka om språkbrister kan utgöra en 
bakomliggande faktor till vissa typer av vårdavvikelser. Detta skulle 
kunna bidra till konkreta förbättringar i utbildnings- och 
introduktionsinsatser. 
  
Vi ser också behov av ökad transparens kring förvaltningens 
riskbedömningar och åtgärder för att förebygga fall och 
vårdskador. Ett större fokus på systematisk uppföljning och 
kontinuerlig utvärdering av rutiner för både dokumentation och 
avvikelsehantering vore önskvärt. 
  
Sammanfattningsvis välkomnar vi att förvaltningen tar frågan på 
allvar, men önskar tydligare uppföljning av de ökande avvikelserna 
– särskilt inom områden där information i dagsläget saknas. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/320-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse gällande 
ökning av vårdavvikelser 

• EÅV 2025/320-1 Skrivelse gällande ökning av 
vårdavvikelser 
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§ 16 
Skrivelse gällande föräldrastödsutbildningar  

Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2025/313 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
stadsdelsförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsförvaltningen har mottagit en skrivelse om 
föräldrastödsutbildningar från Emelie Wasserman (SD) och Simon 
Wiklund Lyons (SD). Skrivelsen innehåller fem frågor om 
föräldrastödsutbildningar. 
  
En redogörelse om stadsdelsförvaltningens arbete med 
föräldrastödsutbildningar lämnas utifrån inkomna frågor. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.   
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/313-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse gällande 
föräldrastödsutbildningar 

• EÅV 2025/313-1 Skrivelse gällande 
föräldrastödsutbildningar 
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§ 17 
Skrivelse gällande mötesplatser och fritidsgårdar  

Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2025/316 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.  
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsförvaltningen har tagit emot en skrivelse från Emelie 
Wassermann och Simon Wiklund Lyons, båda (SD), som rör 
mötesplatser och fritidsgårdar.  
  
Stadsdelsförvaltningen lämnar svar på inkomna frågor.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/316-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse gällande 
mötesplatser och fritidsgårdar 

• EÅV 2025/316-1 Skrivelse gällande mötesplatser och 
fritidsgårdar 
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§ 19 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds månadsrapport 
– 2025  

Maj 2025 
EÅV 2025/12 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner månadsrapport 
för maj 2025 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet syftar till att redovisa prognos på helårsutfall för 
EnskedeÅrsta-Vantörs stadsdelsnämnd. För hela nämndens 
verksamhetsområde prognostiseras ett överskott om 2,5 mnkr före 
resultatöverföringar och ett utfall inom fastställd budget efter 
resultatöverföringar. För investeringar prognostiseras ett utfall inom 
fastställd budget. Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd godkänner månadsrapport för maj 2025. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/12-5 Tjänsteutlåtande Månadsrapport maj 2025 
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§ 20 
Omfördelning av nycklade investeringsmedel för år 2025  
EÅV 2025/473 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd omfördelar 1,0 mnkr från 
Vättersdälden (reinvestering) till Nycklade investeringsmedel, 
Årsta. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunfullmäktige beslutar årligen om en investeringsplan i 
samband med beslut om budget för Stockholms stad. 
För 2025 har 6,7 mnkr avsatts till reinvestering i Vättersdälden. 
Totalkostnad uppgår till cirka 5,7 mnkr vilket innebär en outnyttjad 
projektbudget om 1,0 mnkr. 
Stadsdelsnämnden har möjlighet att omfördela medel. 
Stadsdelsförvaltningen har sett över möjlig omfördelning av 
outnyttjad projektbudget och föreslår att nämnden omfördelar 1,0 
mnkr till Nycklade investeringsmedel inom Årsta för att möjliggöra 
annan upprustning inom samma stadsdel. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/473-1 Tjänsteutlåtande: Omfördelning av 
nycklade investeringsmedel för år 2025 
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§ 21 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds 
delegationsordning 2025  
EÅV 2024/583 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förslag 

till uppdatering av delegationsordningen. 
2. Uppdateringarna gäller från och med den 1 juli 2025. 

  
 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd kan som huvudregel 
delegera beslutanderätt i ett visst ärende eller en viss grupp av 
ärenden till presidiet, sociala delegationen, en politiker i nämnden, 
en anställd i Stockholms stad eller en automatiserad 
beslutsfunktion. Syftet med att delegera beslutanderätt är att avlasta 
nämnden från rutinartade ärenden och möjliggöra en effektivare 
förvaltning. 
  
Nämnden beslutade den 12 december 2024 om en 
delegationsordning för 2025. Efter det uppkom under våren behov 
av uppdateringar och nämnden beslutade därför om en ny 
delegationsordning den 24 april 2025. Med anledning av att den nya 
socialtjänstlagen träder i kraft den 1 juli 2025 har behov av 
ytterligare en större uppdatering uppkommit. Förvaltningen föreslår 
att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner de föreslagna 
uppdateringarna och att de gäller från och med den 1 juli 2025. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2024/583-7 Tjänsteutlåtande: Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnds delegationsordning 2025 

• EÅV 2024/583-7.1 Bilaga: Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnds delegationsordning 2025-07-01 
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§ 22 
Rapportering till IVO av ej verkställda beslut enligt SoL 
och LSS för kvartal 1 år 2025  
EÅV 2025/47 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger 
stadsdelsförvaltningens redovisning av rapporteringen till IVO av ej 
verkställda beslut enligt SoL och LSS för kvartal 1 år 2025 till 
handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden fattar beslut om insatser till enskilda invånare 
enligt socialtjänstlagen (SoL) och lagen om stöd och service till 
vissa funktionshindrade (LSS). 
  
Enligt SoL och LSS ska kommuner redovisa de gynnande beslut om 
insatser enligt respektive lagstiftning som inte har kunnat 
verkställas inom tre månader från beslutsdatum till IVO. 
Rapporteringsskyldigheten gäller även tidigare rapporterade 
ärenden som ännu inte har verkställts under närmast föregående 
kvartal. 
  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning redovisar kvartalsvis 
till stadsdelsnämnden de ej verkställda besluten som 
stadsdelsförvaltningen rapporterat till IVO. 
  
Rapporteringen för kvartal 1 år 2025 visar att inom Stöd och service 
till personer med funktionsnedsättning är antalen ej verkställda 
beslut samma som föregående kvartal. Vidare har Individ och 
familjeomsorg barn och unga samma antal ej verkställda beslut som 
föregående kvartal. Äldreomsorg visar en ökning om fem ej 
verkställda beslut. Vid rapporteringsperiodens slut fanns 27 beslut 
som var fortsatt ej verkställda, vilket är en ökning med ett ej 
verkställt beslut jämfört med kvartal 4 år 2024. 
  
Stadsdelsförvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd lägger redovisningen av rapporteringen till IVO för 
kvartal 1 år 2025 av ej verkställda beslut enligt SoL och LSS till 
handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/47-1 Tjänsteutlåtande: Rapportering till IVO av 
verkställda beslut enligt SoL och LSS för kvartal 1 år 2025 
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§ 23 
Revidering av riktlinjer för föreningsbidrag i Enskede-
Årsta-Vantör  

Revidering av riktlinjer  
EÅV 2025/398 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens förslag på revidering av riktlinjer för 
föreningsbidrag i Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd.  

2. Revideringen gäller från och med den 1 juli 2025.  
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet syftar till att revidera Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnds riktlinjer för föreningsbidrag. Detta i syfte att höja 
kvaliteten av ansökansprocessen och möjliggöra för specifika 
insatser vid behov.  
  
Stadsdelsförvaltningen föreslår att förkorta den tid då föreningar 
kan skicka in ansökan för att möjliggöra längre tid för handläggning 
och kontroll.  
  
Stadsdelsförvaltningen bedömer att specifika datum för 
ansökningsperiod av föreningsbidrag och andra detaljer kring 
ansökningsprocessen tas bort från riktlinjerna och istället hänvisas 
till stadsdelsförvaltningens hemsida inför varje ansökningsperiod.  
  
Stadsdelsförvaltningen föreslår ett tillägg i riktlinjerna där 
möjligheten att erbjuda riktade bidrag till föreningar inom ramen för 
föreningsbidraget beskrivs.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens förslag på revidering av riktlinjer för 
föreningsbidrag och att revideringen gäller från och med den 1 juli 
2025.  
 

Yrkanden 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden besluter enligt 
följande: 

1. Att delvis avslå förvaltningens förslag till beslut 
2. Att därutöver anföra följande: 

Det reviderade förslaget till riktlinjer för föreningsbidrag ger 
förvaltningen möjlighet att bevilja riktade bidrag till prioriterade 
målgrupper. Detta sker utan krav på politisk behandling i 
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stadsdelsnämnden, vilket vi anser är problematiskt ur ett 
demokratiskt perspektiv. 
Vi menar att det är centralt för demokratin att det finns möjlighet 
till insyn i dessa beslut. Vi vill därför att riktade föreningsbidrag 
alltid ska behandlas i stadsdelsnämnden, oavsett om förvaltningen 
ser dessa som särskilt prioriterade eller inte. 
Vidare föreslås att det endast ska vara möjligt att ansöka om 
föreningsbidrag digitalt, detta innebär att tillgängligheten för 
personer med funktionsnedsättning försämras vilket inte är 
acceptabelt. 
Sverigedemokraterna är positiva till att förvaltningen avser att 
lägga mer tid på kontroller men ser en risk med att ansökningstiden 
förkortas och att detta kommer missgynna ideella föreningar och 
andra med lägre digital vana. 
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 

Reservationer 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/398-1 Tjänsteutlåtande: Revidering av riktlinjer 
för föreningsbidrag i Enskede-Årsta-Vantör 

• EÅV 2025/398-1.1 Riktlinjer för föreningsbidrag i Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. reviderat förslag 2025 
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§ 24 
Inköp av hybridbilar  
EÅV 2025/231 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner att 

förvaltningen köper in två specialfordon som går utanför 
ramarna för miljöfordon.  

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger 
stadsdelsdirektören i uppdrag att avropa specialfordonen 
genom befintligt ramavtal. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsförvaltningen avser att ersätta två fordon till bilpoolen vid 
förvaltningshuset med laddhybrider i beredskapssynpunkt. Leasing 
av laddhybridbilar är ett avsteg från stadens fordonsstrategi och 
måste godkännas av nämnd.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner att förvaltningen köper in två specialfordon som går 
utanför ramarna för miljöfordon samt ger stadsdelsdirektören i 
uppdrag att avropa specialfordonen genom befintligt ramavtal. 
 

Yrkanden 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 

1. Att återremittera ärendet för komplettering. 
2. Att i andra hand avslå ärendet. 
3. Att därutöver anföra följande: 

  
Vi anser att det är svårt att fatta ett välgrundat beslut i detta ärende 
eftersom det saknas avgörande information. Varken 
fordonsspecifikation, modell, räckvidd på el eller jämförelse mellan 
alternativ redovisas. Exempelvis är det stor skillnad på om 
elräckvidden är 20 km eller 130 km, då detta påverkar både 
användbarheten och behovet av fossildrift. Denna brist på 
information gör det omöjligt att avgöra om den föreslagna 
lösningen är kostnadseffektiv eller ändamålsenlig. 
  
Vidare bör det övervägas om det vore mer effektivt och säkert att 
investera i en större dieseldriven generator för att kunna ladda 
befintliga elbilar vid ett långvarigt strömavbrott. En sådan lösning 
skulle dessutom kunna användas till att säkerställa drift av 
kommunikationsutrustning, digital styrning av fjärrvärme, larm- 
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och trygghetssystem, nätverksservrar samt andra samhällskritiska 
funktioner som är elberoende. 
  
Det är också viktigt att beakta att bensinstationer har eldrivna 
pumpar, vilket innebär att även tillgången på bränsle för 
hybridbilar kan påverkas negativt vid ett strömavbrott. Att ha 
tillgång till lokal reservkraft är därför en viktig del av kommunal 
beredskap. 
  
Det nämns i tjänsteutlåtandet att hybridbilar föreslås utifrån 
stadsdelens risk- och sårbarhetsanalys (RSA), men det framgår inte 
om alternativa lösningar såsom extern reservkraft eller andra 
drivlinor utretts eller jämförts. 
  
Dessutom saknas redovisning av kostnadsskillnad mellan elbil, 
hybridbil och andra alternativ, vilket gör det svårt att bedöma den 
ekonomiska rationaliteten. Det framgår heller inte om det finns 
möjlighet att använda en delad lösning där flera fordon kan ladda 
från en gemensam strömkälla, vilket också hade kunnat ge 
synergier. 
Att fatta beslut i detta skede utan detta underlag är enligt vår 
mening inte ansvarsfullt. 
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut 

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer proposition på om ärendet ska 
avgöras idag eller återremitteras enligt Emelie Wassermanns 
(SD) förslag till beslut och finner att nämnden beslutar att ärendet 
ska avgöras idag. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 

Reservationer 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/231-1 Tjänsteutlåtande: Inköp av hybridbilar 
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§ 26 
Avveckling av verksamheten förskolan Rönnbärsgården  
EÅV 2025/481 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
förslag om avveckling av verksamheten förskolan 
Rönnbärsggården.  
 

Sammanfattning av ärendet  
Verksamheten på förskolan Rönnbärsgården, som då bestod av en 
avdelning, flyttade till förskolan Ekgården under mars 2024 på 
grund av ett minskat behov av förskoleplatser i området. Prognosen 
framåt visar på ett minskat barnantal. Förvaltningen gör därför 
bedömningen att det inte finns behov av att flytta tillbaka 
verksamheten till förskolan Rönnbärsgården.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens förslag om avveckling av verksamheten 
förskolan Rönnbärsggården.  
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Trots att verksamheten vid Rönnbärsgården upphörde redan i mars 
2024 genom att barnen flyttats till en annan närliggande förskola 
har kontraktet för Rönnbärsgården inte sagts upp. Det framgår att 
hyresavtalet löper tills vidare med en uppsägningstid på nio 
månader och en årskostnad om ca 1,4 miljoner. 
  
Vi ifrågasätter varför man valt att vänta från mars 2024 till juni 
2025 med att lägga fram ett avvecklingsbeslut trots att 
befolkningsprognosen visat en minskning med 67 barn i 
planområdet Dalen? 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/481-1 Tjänsteutlåtande: Avveckling av 
verksamheten förskolan Rönnbärsgården 
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§ 27 
Genomförandeärende för flytt av verksamhet, förskolan 
Stövardalen  
EÅV 2025/459 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
förslag om avveckling av verksamheten på förskolan Stövardalen, 
Stövargatan 91, och att verksamheten flyttar till befintlig 
förskolelokal på Spårfinnargränd 17A. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förskolan Stövardalen på Stövargatan 91 i Rågsved befinner sig i 
en lokal som har stora brister. I närheten finns en tomställd 
förskolelokal i bra skick på Spårfinnargränd 17A.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens förslag om avveckling av verksamheten 
på förskolan Stövardalen, Stövargatan 91, och att verksamheten 
flyttar till befintlig förskolelokal på Spårfinnargränd 17A. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Att bedriva förskola i lokaler med stora brister är självklart inte 
varken önskvärt eller acceptabelt. Med anledning av att lokalerna 
på Spårfinnargränd, dit verksamheten nu föreslås flytta, stod tomma 
redan under hösten 2024 undrar vi varför flytten inte skett tidigare. 
  
Att stadsdelsnämnden måste betala både en rivningskostnad på 1,5 
miljoner kronor och ett restvärde på 2,65 miljoner kronor väcker 
frågor. Det totala engångsbeloppet på 4,15 miljoner kronor verkar 
oproportionerligt högt, särskilt om byggnaden ändå ska rivas. 
  
Vi ifrågasätter varför kommunen ingår avtal med bolag såsom 
SISAB som innebär att vi betalar för restvärden på byggnader vi 
inte längre har nytta av. Det borde finnas andra upplägg där 
kommunens kostnader vid avveckling minimeras – till exempel 
återföring av byggnaden utan krav på restvärdesersättning eller 
genom att planera rivning i direkt anslutning till avveckling. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/459-1 Tjänsteutlåtande:Genomförandeärende för 
flytt av verksamhet, förskolan Stövardalen 
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§ 28 
Inriktnings- och genomförandeärende om ny förskola på 
Hallvägen i Slakthusområdet  
EÅV 2025/260 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens förslag till inhyrning av förskolan Kylrummet 
på Hallvägen till en hyreskostnad år 1 om 3,0 mnkr. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker hos 
kommunstyrelsens ekonomi- och trygghetsutskott om 
godkännande av inhyrning av förskolan Kylrummet på 
Hallvägen till en hyreskostnad år 1 om 3,0 mnkr. 

 

Sammanfattning av ärendet  
I takt med att Slakthusområdet utvecklas till ett nytt bostads- och 
evenemangsområde så ökar efterfrågan på förskoleplatser. För att 
klara av barnomsorgsgarantin i framtiden föreslår förvaltningen att 
en ny förskola uppförs på Hallvägen i Slakthusområdet, med 5 
avdelningar. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens förslag till inhyrning av förskolan 
Kylrummet på Hallvägen till en hyreskostnad år 1 om 3,0 mnkr 
samt ansöker hos kommunstyrelsens ekonomi- och trygghetsutskott 
om godkännande av inhyrning av förskolan Kylrummet på 
Hallvägen till en hyreskostnad år 1 om 3,0 mnkr. 
 

Yrkanden 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2. Att uppdra till berörda att ta fram ett nytt förslag på en 

förskola som följer Boverkets riktlinjer. 
3. Därutöver anföra följande: 

  
Slakthusområdet är ett nytt bostads- och evenemangsområde som 
utvecklas från grunden. Att då klämma in en förskola med fem 
avdelningar och med en förskolegård som innebär 7,3 kvm friyta 
per barn är fullständigt oacceptabelt. Boverket förespråkar minst 
40 kvm friyta per barn och en totalyta om minst 3000 kvm men helst 
6000 kvm. 
  
Forskning visar att den totala utomhusytan alltid bör överstiga 
3000 kvm, risken är annars att barngruppen får svårt att utveckla 
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lek och socialt samspel på ett sätt som tillgodoser deras behov. Vi 
är också oroade över bristen på tillgänglighet givet att det föreslås 
att flera avdelningar samt den pedagogiska utemiljön på taket nås 
endast via en trappa på utsidan från gården. 
  
Vi förstår att förvaltningen vill säkra barnomsorgsgarantin men det 
presenterade förslaget är inte ett fullgott alternativ, varken för barn 
eller pedagoger. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/260-1 Tjänsteutlåtande: Inriktnings- och 
genomförandeärende förskola Hallvägen Slakthusområdet 
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§ 29 
Reviderat genomförandeärende — En ny gruppbostad för 
personer med funktionsnedsättning enligt lagen om stöd 
och service (LSS 9:9) i Enskede-Årsta-Vantör  

Reviderat genomförandeärende med anledning av 
förändrad hyreskostnad 
EÅV 2025/480 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutar att hyra en 
gruppbostad LSS med sex hyreslägenheter och gemensamhetsytor i 
ett flerfamiljshus, på Skedviksvägen 50 i Årsta. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har i augusti 2024 beslutat om genomförande av 
en ny gruppbostad LSS, dnr 2022/566, 2024-08-27. Efter fortsatta 
utredningar och utvecklat beslutsunderlag visar en ny kalkyl att 
stadsdelsförvaltningens årshyra ökar till ca1,5 mnkr, att jämföra 
med tidigare kalkylerad årshyra på 1,1 mnkr. Med anledning av 
detta lägger stadsdelsförvaltningen fram ett reviderat 
genomförandeärende. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
beslutar att hyra en gruppbostad LSS med sex hyreslägenheter och 
gemensamhetsytor i ett flerfamiljshus, på Skedviksvägen 50 i Årsta. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Det framgår att gruppbostaden stått tom sedan 2021 då den 
tidigare verksamheten (demensboende) avvecklades. Att fastigheten 
sedan dess har stått oanvänd innebär att skattebetalare sannolikt 
har fått stå för kostnader för outnyttjade lokaler i över fyra år – en 
period där behovet av LSS-boende samtidigt har varit stort enligt 
förvaltningens egen bedömning. En tydlig redogörelse för varför 
flytten eller renoveringen inte initierats tidigare saknas. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/480-1 Tjänsteutlåtande: Reviderat 
genomförandeärende - En ny gruppbostad för personer med 
funktionsnedsättning enligt lagen om stöd och service (LSS 
9:9) i Enskede-Årsta-Vantör 
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§ 31 
Projekt hus C – Allaktivitetshus Rågsved  

Inriktnings- och genomförandeärende för nytt 
allaktivitetshus 
EÅV 2024/617 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens förslag till inhyrning av hus C, Rågsveds 
skolgränd 6-10 till en kalkylerad hyreskostnad år 1 om 3,4 
mnkr. 

2.  Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger 
stadsdelsförvaltningen i uppdrag att beställa genomförande 
av nytt allaktivitetshus och teckna hyresavtal med SISAB. 

3.  Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker hos 
kommunstyrelsens ekonomi-och trygghetsutskott om 
godkännande av inhyrning av hus C, Rågsveds skolgränd 6-
10 till en hyreskostnad år 1 om 3,4 mnkr. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsförvaltningen planerar för ett nytt allaktivitetshus i 
Rågsved. Planeringen har gjorts med utgångspunkt i 
Platssamverkan Rågsved som pågått sedan 2020 i samverkan med 
flera aktörer i området. Allaktivitetshuset planeras i lokaler som ägs 
av SISAB och som tidigare varit skollokaler. 
Syftet är att skapa en öppen mötesplats för invånare i alla åldrar. Ett 
flertal förebyggande och främjande verksamheter planeras flytta till 
Allaktivitetshuset. Det rör bland annat följande verksamheter: 

• Öppen förskola för barn 0-6 år och deras föräldrar 
• Mellanstadieverksamhet för barn i årskurs 4-6 
• Fritidsgård för ungdomar i årskurs 7-9 
•  Kulturskola för barn och unga 6-22 år 
• Seniorverksamhet för seniorer över 65 år 

Verksamhetsanpassningsprojektet leds av SISAB och 
förvaltningens kalkylerade hyra år 1 är 3,4 mnkr. 
 

Särskilda uttalanden 
Gustav Johansson m. fl. (M), Peter Backlund (L) och Stefan Holm 
(C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet har under lång tid 
värnat Rågsveds utveckling. Det har glädjande nog länge funnits en 
stor enighet över blockgränserna i nämnden i viljan att lyfta 
Rågsved och öka tryggheten i området. Under förra initierade våra 

Sida 38 (75)



 
 
 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 7/2025 
 

2025-06-12 

partier en medborgardialog i Rågsved. Stora trygghetssatsningar 
gjordes, en aktivitetsyta iordningställdes bredvid den upprustade 
fotbollsplanen, trygghetskameror sattes upp och ordningsvakter 
fanns närvarande i området. Efter tider av mycket stök och problem 
på fritidsgården gjordes där en satsning samtidigt som flera 
verksamheter flyttade in så att lokalen blev en slags 
Allaktivitetslokal. Vi lade även grunden för att flytta 
förvaltningskontoret från Slakthusområdet till Rågsved. Det gjorde 
att den vuxna närvaron ökade i Rågsveds centrum. 
  
Sammantaget gjorde våra insatser att det uppmätta tryggheten i 
Rågsved ökade tre år i rad. Tyvärr har vi sett att med nuvarande 
majoritets politik har tryggheten återigen vänt ner. Allt fler 
upplever återigen Rågsved som otryggt. Det är ett stort 
misslyckande. 
  
Satsningen på ett Allaktivitetshus är en fortsättning på det arbete vi 
initierade med att samlokalisera verksamheter. Det är gott ur flera 
aspekter. Det ger en ändamålsenlig lokalanvändning, det sparar 
pengar och ger synergieffekter mellan verksamheterna och dess 
personal. Den omedelbara effekten ett allaktivitetshus kan ha på ett 
område kan enkelt ses med Östberga Kulturhus där en enig nämnd 
lyckades så väl att området nyligen togs bort från polisens lista 
över utsatta områden. 
  
Nyckel i både Östberga Kulturhus och det tidigare 
allaktivitetslokalen i Rågsved var den omedelbara närheten till 
centrum där människor i stor utsträckning rör sig. Vi ser en oro för 
att den nu valda lokalen ligger för avsides för att på samma sätta 
som tidigare kunna bidra till områdets trygghet. 
  
Med bakgrund av detta skulle våra partier välkomna om delar av 
allaktivitetshusets verksamhet kunde förläggas utomhus i 
centrumområdet eller runt aktivitetsytan bredvid fotbollsplanen för 
att fortsatt ha en hög vuxennärvaro i dessa delar av Rågsved. Vi 
skulle även välkomna att en utvärdering av verksamhetens påverkan 
på områdets trygghet presenterades för nämnden under nästa år. 
  
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Sverigedemokraterna ställer sig mycket positiva till detta projekt. 
  
Att samlokalisera så viktiga funktioner som öppen förskola, 
mellanstadieverksamhet, fritidsgård, Kulturskola och 
seniorverksamhet är briljant och går helt i linje med 
Sverigedemokraternas vision! Detta leder till välutnyttjade lokaler, 
hushållning med de ekonomiska resurserna och en tydlig 
samlingspunkt för invånarna. 
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Vi ställer oss extra positiva till att Kulturskolans verksamhet ska 
integreras i samma lokaler som mellanstadieverksamheten, något vi 
lyft i vår budget som en viktig åtgärd för att öka tillgängligheten till 
en meningsfull fritidssysselsättning för fler barn och unga. 
  
Att det även ges möjlighet för föräldrarådgivare och andra 
yrkesverksamma att boka samtalsrum i lokalerna innebär att 
tröskeln till socialtjänsten sänks vilket är väldigt positivt. Vi hoppas 
också att föreningar kommer att utnyttja möjligheten att hyra 
lokaler, förhoppningsvis till en skälig peng, och på så sätt få ett mer 
blomstrande föreningsliv i Rågsved. 
  
Vi vill också lyfta vikten av trygga vuxna och förespråkar noggrann 
referenstagning vid anställning och årliga utdrag ur 
belastningsregistret. 
  
Starkt bifall från Sverigedemokraterna. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2024/617-25 Tjänsteutlåtande Projekt hus C - 
Allaktivitetshus Rågsved 
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§ 32 
Remiss av stadsrevisionens årsrapport 2024 för 
Enskede-Årsta-Vantör  

Svar på remiss från revisionskontoret, dnr RVK 2025/47 
EÅV 2025/333 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsrevisionen har granskat stadsdelsnämndens verksamhet under 
2024. Nämnden bedöms i allt väsentligt ha bedrivit verksamheten 
på ett ändamålsenligt och från ekonomisk synpunkt 
tillfredsställande sätt. Utifrån revisionens granskning av vissa 
verksamheter rekommenderas nämnden vidta åtgärder som gäller 
insatser för barn och unga i riskzon för kriminalitet, 
genomförandeplaner inom hemtjänsten, uppföljning av avtal, 
hantering av resekostnader, individuppföljning inom daglig 
verksamhet och individuppföljning av placerade barn. 
  
Stadsdelsförvaltningen redovisar förslag på åtgärder för att möta de 
rekommendationer som revisionen lämnar. Vidare föreslår 
förvaltningen att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Särskilt uttalanden 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi instämmer i flera av revisionens iakttagelser och 
rekommendationer, men anser att vissa brister kräver tydligare 
politisk uppföljning och styrning från nämnden. Särskilt vill vi lyfta 
frågan om avtalsuppföljning, som revisionen uttryckligen anser 
vara otillräcklig. 
  
Likt tidigare år, konstaterar revisionen att: 
  
”I dagsläget finns inga uppföljningsplaner framtagna för 
stadsdelsförvaltningens avtal, men stadsdelsförvaltningen uppger 
att den planerar att ta fram planer för alla avtal som tecknas från 
2025 och framåt.” 
  
Det är oroväckande att en sådan grundläggande funktion som att 
följa upp leverantörernas prestationer inte redan är på plats. Det 
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försvårar kontroll över skattepengar, kvaliteten i leveranser samt 
möjligheten att hantera oegentligheter. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/333-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av 
stadsrevisionens årsrapport 2024 för Enskede-Årsta-Vantör 

• EÅV 2025/333-1.1 Enskede Årsta Vantör Årsrapport 2024 
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§ 33 
Remiss av Stockholms stads kemikalieplan 2025-2031  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2025/145 
EÅV 2025/303 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen.  
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat förslag till ny kemikalieplan för 
perioden 2025–2031. Den beskriver hur staden ska arbeta med 
målet ”Ett giftfritt Stockholm” som finns i Miljöprogram 2030. 
Kemikalieplanen är uppdelad i sju målområden: Upphandling och 
inköp, Bygg- och anläggningsmaterial, Stadens kemikaliehantering, 
Växtskyddsmedel, Tillsyn och kontroll, Miljögiftsövervakning, 
Särskilt känsliga grupper.  
  
Stadsdelsförvaltningen anser att den nya kemikalieplanen kommer 
utgöra ett bra stöd i det fortsatta arbetet. Med ett ökat fokus på 
upphandling och inköp inom både kemikalieplanen och i 
miljöprogrammet föreslår stadsdelsförvaltningen en centralt 
framtagen utbildning riktat till inköpare och upphandlare. Avseende 
målsättningen att fasa ut platsgjutet gummi från förskolor vill 
förvaltningen lyfta behovet av att hitta alternativ som erbjuder en 
fortsatt god tillgänglighet för personer med funktionsnedsättning.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Särskilda uttalanden 
Peter Backlund (L), Gustav Johansson m. fl. (M) och Stefan Holm 
(C) lämnar ett gemensamt särskilt yttrande: 
Liberalerna, Moderaterna och Centerpartiet välkomnar att staden 
tar fram en ny kemikalieplan för åren 2025-2031. Vi vill dock 
fokusera på Stockholms stads hantering av PFAS, dessa så kallade 
"evighetskemikalier" är extremt svåra att bryta ner och utgör ett 
stort hot mot både miljö och folkhälsa. Trots att den föreslagna 
planen har satt upp målet att minska användningen och spridningen 
av dessa ämnen, ser vi inte tillräckligt tydliga åtgärder eller 
prioriteringar för att nå detta mål. 
  
PFAS har under åren använts i allt från impregnering av textilier 
och kokkärl till släckskum vid brandövningar. Forskning visar att 
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flera av dessa ämnen är cancerframkallande, 
reproduktionsstörande och skadar både djur och människor. 
Dessutom sprids PFAS lätt i miljön och ackumuleras i både vatten 
och mark, där de kan stanna kvar under mycket lång tid. Att städa 
upp efter dessa utsläpp är inte bara tekniskt komplicerat utan också 
enormt kostsamt för staden. 
  
Trots de uppenbara farorna ser vi hur PFAS fortsätter att spridas 
inom Stockholms stad, bland annat genom dagvatten och 
avloppsvatten. Liberalerna, Moderaterna och Centerpartiet anser 
att staden måste ta ett mycket större ansvar för att fasa ut dessa 
ämnen och minska deras spridning. Enligt stadens egen 
kemikalieplan ska upphandlingar och inköp vara fria från PFAS 
och liknande ämnen, men uppföljningen och genomförandet av 
detta mål anser vi har varit otillräckligt. 
  
Våra partier vill se skärpt tillsyn och kontroll av verksamheter som 
riskerar att släppa ut PFAS i miljön, inklusive identifiering av de 
största utsläppskällorna. Vi ser även behovet av skarpare riktlinjer 
och krav vid upphandling av varor och tjänster med tydligt fokus på 
att eliminera PFAS. Det behövs även särskilda satsningar på att 
rena vatten och jord från PFAS, med hjälp av den ny och innovativ 
teknik och i samarbete med forskare och miljöexperter. 
  
Liberalerna, Moderaterna och Centerpartiet prioriterar att alla 
stockholmare ska ha rätten till en giftfri miljö, detta är inte bara en 
fråga om folkhälsa, utan också om rättvisa och ansvar. De mest 
utsatta grupperna, såsom barn och kvinnor i barnafödande ålder, 
påverkas i högre grad av dessa ämnen. 
  
Vi uppmanar därför Stockholms stad att höja ambitionen sitt arbete 
för att eliminera PFAS från stadens verksamheter och miljö. 
  
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Stockholms stads nya kemikalieplan är ett viktigt initiativ för att 
säkra en trygg och hälsosam miljö för alla invånare. 
Sverigedemokraterna ställer sig bakom ambitionen att minska 
farliga kemikalier i stadens verksamheter, men betonar betydelsen 
av konkreta åtgärder och effektiv uppföljning. För oss är det 
centralt att barn och unga skyddas från onödig exponering. 
  
Globaliseringen av leverantörskedjor försvårar ofta kontrollen av 
produktinnehåll, vilket understryker vikten av att Stockholm stad 
ställer tydliga krav, särskilt på import från länder utanför EU. 
Leverantörer som inte garanterar säkra varor bör uteslutas. 
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Sverigedemokraterna vill också intensifiera samarbetet med 
tillsynsmyndigheter som Kemikalieinspektionen och Tullverket för 
att stävja fusk och snabbt kunna identifiera oseriösa aktörer. 
  
Slutligen vill vi se tydligare uppföljning med effektiva sanktioner 
när regler överträds. Endast då kan vi upprätthålla respekten för 
stadens miljökrav och försäkra oss om att invånare i staden slipper 
utsättas för farliga ämnen. På så sätt värnar vi stockholmarnas 
hälsa, stadens ekonomi och en hållbar framtid. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2052804 Tjänsteutlåtande: Remiss av Stockholms stads 
kemikalieplan 

• EÅV 2025/303-1.3 Bilaga - Stockholms stads kemikalieplan 
2025-2031 

• EÅV 2025/303-1.2 Tjänsteutlåtande - Stockholms stads 
kemikalieplan 2025-2031 
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§ 34 
Remiss av planärende på samråd – Program för Älvsjö, 
Älvsjödalen  
EÅV 2025/503 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Älvsjödalen är stadsbyggnadskontorets namn på området mellan 
stadsdelarna Örby, Hagsätra, Älvsjö, Liseberg och Örby slott. I 
planprogrammet föreslår stadsbyggnadskontoret en omvandling av 
området till en blandstad. Stadsbyggnadskontoret föreslår flera nya 
kopplingar under och över trafikbarriärer i området och bedömer att 
det inom programområdet är möjligt att bygga 7 000 bostäder och 
15 000 arbetsplatser. 
Stadsdelsförvaltningen anser att programmets inriktning kan bidra 
till en bättre stadsmiljö i området och utveckla kopplingar mellan 
omkringliggande stadsdelar. I det fortsatta arbetet är det viktigt att 
utreda förutsättningarna för aktivitet och rekreation på Råby gärde i 
kombination med dess funktion för att hantera och fördröja 
dagvatten inom hela programområdet. Vidare efterfrågar 
stadsdelsförvaltningen ett proaktivt förhållningssätt kring hur den 
nya idrottsplatsen planeras för att undvika större mängder biltrafik i 
anslutning till den. För att säkerställa att planeringen av förskolor är 
anpassad till antal bostäder föreslår stadsdelsförvaltningen att en 
fördjupad analys kring behov genomförs i det fortsatta arbetet. 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Gustav Johansson M.fl (M) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

• Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut, 
• Att stadsdelsnämnden uttalar att Sjöängens IP bör utvecklas 

till ett idrottskluster för söderort i syfte att långsiktigt möta 
behovet av idrottsytor i området, 

• Att stadsdelsnämnden i samverkan med idrottsförvaltningen 
och övriga berörda aktörer ges i uppdrag att utreda en 
samordnad utveckling av Sjöängens IP, Hagsätra IP och 
Råby gärde, 

• Att därutöver anföra följande. 
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Vi är djupt oroade över att den styrande vänstermajoriteten i 
Stockholms stad inte lever upp till de frikostiga idrottslöften som 
gavs före valet 2022. Så sent som förra året riktade nio av stadens 
största idrottsförbund skarp kritik mot majoritetens svek i ett 
gemensamt offentligt brev. Bristen på idrottsanläggningar i 
Stockholm är i dag akut, inte minst i söderort. Enligt stadens egna 
behovsbedömningar krävs 21 nya konstgräsplaner till år 2030, 
varav minst sju måste tillkomma i söderort. 
  
Hanteringen av Älvsjö IP är ett tydligt exempel på hur bristande 
politiskt ansvarstagande riskerar att slå direkt mot barn och ungas 
idrottsutövande. För drygt ett år sedan lyckades Moderaterna, 
Centerpartiet och Liberalerna stoppa planerna på att placera 
tunnelbanans arbetstunnel på idrottsplatsen, en etablering som 
annars hade pågått i upp till nio år. Vårt agerande ledde till att 
staden och regionen omförhandlade delar av planeringen, vilket 
har möjliggjort att Älvsjö AIK:s barn- och ungdomsverksamhet 
kunnat fortgå, om än i begränsad form. Vår förhoppning var att 
hela idrottsplatsen skulle kunna bevaras. Det är därför mycket 
beklagligt att majoriteten nu går vidare med ett planförslag som i 
praktiken omöjliggör fortsatt verksamhet på platsen. 
  
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
2. Därutöver anföra följande 

  
Sverigedemokraterna instämmer delvis med förvaltningens 
tjänsteutlåtande. Vi vill framför allt lyfta vikten av att nya förskolor 
planeras i tillräcklig omfattning och att utomhusmiljön följer 
Boverkets riktlinjer. Sverigedemokraterna förespråkar även mindre 
förskolor med färre avdelningar framför de storförskolor som 
tidigare planerats på till exempel Årstafältet. Detta är viktigt både 
ur ett barn- och arbetsmiljöperspektiv. 
  
Det föreslagna området består av olika delar med olika 
förutsättningar där området vid Älvsjömässan redan är hårdgjord, 
öster om Huddingevägen finns grönytor, och närmare Brännkyrka 
kyrka finns våtmark och ängsmark. 
  
Med hänsyn till de olika underlagen kan det möjliggöra för 
bebyggelse av olika typer av bostäder. Vi menar att vid området 
kring Älvsjömässan finns det förutsättningar för tätare 
stadsbebyggelse som kan anknyta till den vid Älvsjö Centrum. Vid 
området kring Huddingevägen kan med fördel småhus upprättas 
som anknyter till villabebyggelsen i Örby. 
  
Vid områden där våt -och ängsmark finns anser vi att det kan bli 
svårare att uppföra bebyggelse men det kan gå om området delvis 

Sida 47 (75)



 
 
 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 7/2025 
 

2025-06-12 

dikas ut och delvis lämnas som lågpunkt för regnvatten. 
Sverigedemokraterna föreslår att det bör undersökas om platsen 
klarar småskalig bebyggelse runt en eller två utgrävda sjöar, där 
sjöarna kan samla vattnet från den omgivande våtmarken och på så 
sätt göra platsen byggbar. 
  
Sverigedemokraterna ser med viss oro på planerna att flytta 
verksamheten på Älvsjö IP till Råby gärde. Det är av stor vikt att 
Älvsjö AIK involveras i planerna och att det möjliggörs för 
parkering i anslutning till den nya idrottsplatsen för att säkerställa 
tillgängligheten. 
  
Vi vill även lyfta vikten av att grönytor och träd bevaras för att 
möjliggöra till rekreation och avkoppling samt att bebyggelsen 
anpassas till den typ av bostäder som människor vill bo i. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer, Gustav Johansson m. fl. (M) 
förslag, Emelie Wassermanns (SD) förslag och förvaltningens 
förslag till beslut mot varandra och finner att nämnden beslutar i 
enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 

Reservationer 
Gustav Johansson m. fl. (M) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för sitt eget yrkande. 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/503-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av planärende på 
samråd - Program för Älvsjö, Älvsjödalen 
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§ 35 
Remiss om parkeringsplan och reviderade 
parkeringstaxeområden  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr 2025/688 
EÅV 2025/458 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Trafikkontoret har arbetat fram en parkeringsplan och reviderade 
parkeringstaxeområden. Enligt planen kan parkeringsavgifter 
användas som styrmedel för att åstadkomma en effektivare 
markanvändning. Inom stadsdelsområdet föreslås införande av 
parkeringsavgift i Stureby och i den idag avgiftsfria delen av Gamla 
Enskede. 
  
Stadsdelsförvaltningen är positivt inställd till åtgärder som kan 
frigöra ytor på stadens mark. Parkeringsplanen och de reviderade 
parkeringstaxeområdena kan bidra till en utveckling som möjliggör 
det. Stadsdelsförvaltningen har inga invändningar mot förslaget om 
att införa parkeringsavgifter i Stureby och i del av Gamla Enskede. 
Om införandet av parkeringsavgifter leder till ett ökat antal 
parkeringsplatser på kvartersmark anser stadsdelsförvaltningen att 
markparkeringar på stadens mark fortlöpande behöver omvandlas 
för att fylla andra syften. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Gustav Johansson m. fl (M) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

• Att avslå förvaltningens förslag till beslut 
• Att därutöver anföra 

  
I en tid när allt för många väljer bort att bo i Stockholm, särskilt 
när behovet av att bo större och få ihop familjelivet blir större, 
behöver politiken fokusera på att göra det enklare. Det handlar om 
att bygga fler stora lägenheter och småhus där familjer vill bo, det 
handlar om en välfungerande kollektivtrafik som underlättar 
vardagen och grönt resande. Men det handlar också om att 
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stockholmare som behöver bilen ska kunna ha bilen och att det ska 
finnas plats att parkera den på. 
  
Sedan det rödgröna styret tog över Stockholm har det år för år 
blivit allt dyrare att vara stockholmare. Skatten höjs, taxorna ökar 
och parkeringsavgifterna har i vissa områden ökat med nästan 50 
procent. Det blir allt dyrare att vara stockholmare – samtidigt som 
det stockholmarna får tillbaka från staden blir allt mindre och 
sämre. 
  
Den som låter sig vara synisk kan konstatera att detta var väntat – 
det är klart att vänsterstyret ska göra det krångligare att ha bil i 
både inner- och ytterstaden. Som trafikkontoret själva konstaterar 
har de under de senaste åren fått flera budgetuppdrag kopplat till 
parkering – höjda avgifter för boende- och besöksparkering samt 
att ta bort boendeparkeringen i nybyggda områden är några av 
dessa. Samtidigt har exploateringskontoret fått i uppdrag att införa 
ett än lägre p-tal i nybyggnation. 
  
En av de största skillnaderna är att gemensamt för nästan alla de 
områden som nu föreslås är att kollektivtrafiken de senaste åren 
blivit kraftigt försämrad. Oavsett om det gäller färre 
tunnelbaneavgångar eller omdragna/ indragna bussar har det blivit 
allt svårare att ta sig fram i Stockholms ytterstad. Den försämrade 
kollektivtrafiken sätter Stockholms framkomlighet i nytt ljus – 
frågan som blir allt mer relevant för varje år med den rödgröna 
majoriteten är hur stockholmare egentligen är tänkta att ta sig 
fram. 
  
Trafikkontoret skriver om parkeringen som styrmedel, men ytterst 
är det ju någonting annat. Det är en nödvändighet för att 
stockholmare som behöver bilen ska kunna bo i vår stad. Det kan 
handla om personer med funktionsnedsättningar som vill kunna 
flytta till en ny lägenhet och behöver nära mellan lägenheten och 
bilen, om barnfamiljen som vill få så mycket tid för varandra som 
möjligt och använder bilen som redskap för att storhandla, skjutsa 
till träningen och hämta upp tonåringarna sena kvällar när 
tunnelbanan inte upplevs som tillräckligt säker. Det handlar om 
pensionärer som mår bra och vill klara sig själva men vill slippa 
pendla långa trånga sträckor i kollektivtrafiken för att ta hand om 
barnbarnen eller kunna åka till landstället. Det vi beskriver är inte 
särfall som kan lösas med särskilda undantag. Det är 
hundratusentals stockholmare som betalar skatt, gör rätt för sig och 
som ska kunna räkna med att staden gör sin del i att de ska kunna 
trivas och må bra i Stockholm. 
  
Att i steg för steg försvåra för vanligt folk och ta bort varje 
möjlighet att parkera innebär en obekväm selektering av vilka 
stockholmare som ska vara välkomna i vår stad. Långt ifrån alla 
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kan, vill eller har råd att enbart förlita sig på gång, cykel och 
kollektivtrafik, få varor och tjänster hemkörda till dörren och ta taxi 
ut ur Stockholm för att hyra en bilpoolsbil för helgsemestern. Att 
bygga en stad enbart för dessa innebär en segregering som vi har 
svårt att förstå varför Miljöpartiet, Socialdemokraterna och 
Vänsterpartiet bekvämt ställer sig bakom. 
  
Exakt vilka gator som framöver kommer avgiftsbeläggas är oklart 
varpå det är svårt att förstå hur trafikkontoret räknat fram 20–30 
miljon mer i årliga intäkter om förslaget genomförs. Det är också 
oklart om befintliga parkeringsplatser kommer bli kvar eller om en 
del av arbetet också kommer stå i att omvandla parkeringsplatser 
till det som bedöms som ”högre prioriterade funktioner”. Det i sin 
tur väcker frågan huruvida söktrafiken kommer öka när platserna 
blir färre och priserna på det också högre. Vi är också oroade för 
att olika regler och priser för olika gator kommer innebära att det 
blir allt svårare för stockholmare att göra rätt och att fler riskerar 
bötfällas. Vi frågar oss också vilka utvidgningar av 
parkeringstaxeområden från Plan för gatuparkering år 2016 som 
ännu inte genomförts (som framgår av trafikkontorets 
tjänsteutlåtande). 
  
Moderaterna ställer sig kritiska till parkeringsplanen bland annat 
med hänsyn till den försämrade kollektivtrafiken till ytterstan och 
de reviderade parkeringstaxeområdena med respekt för de 
omfattande kostnadsökningarna staden redan åsamkat 
stockholmarna under denna mandatperiod. Det är orimligt att 
försämra framkomligheten för stockholmarna i behov av bil 
samtidigt som de rödgröna partikollegorna visar totalt ointresse för 
att återställa det man förstört i kollektivtrafiken. I Moderaternas 
Stockholm ska ingen behöva flytta för att det inte går att hämta 
barnen efter sena fotbollsträningar eller för att det på ålderns höst 
är för långt att gå från tunnelbanehållplatsen hem. Då behöver 
trafikpolitiken bli mer verklighetsbetonad. 
  
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  
Att som svar på remissen anföra följande: 
Stockholm är en växande stad där marken är begränsad. Varje 
kvadratmeter måste därför användas med eftertanke och med 
hänsyn till helheten. Parkeringsplatser tar i anspråk en betydande 
del av det offentliga rummet, och det är rimligt att ställa frågan hur 
dessa ytor bäst kan komma stadens invånare till nytta. I dag är det 
ofta så att parkeringsavgifterna inte täcker de faktiska kostnaderna 
för markanvändningen, och mellanskillnaden finansieras indirekt 
av skattemedel. I en stad med begränsade resurser bör vi gradvis gå 
mot en marknadsprissättning av parkeringsavgifterna, där priset 
speglar värdet av den mark som används, och där den som nyttjar 
resurserna också står för kostnaden. 
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Den föreslagna parkeringsplanen innehåller förslag på reviderade 
parkeringstaxeområden samt införande av avgifter i områden där 
beläggningen är hög, vilket kan ses som ett steg i denna riktning. I 
en liberal stad måste resurser, inklusive mark, användas där de gör 
mest nytta. Genom att införa parkeringsavgifter vilket nu föreslås 
där efterfrågan är hög, skapas ett system där priset speglar 
markens värde och styr mot ett mer ansvarsfullt nyttjande. 
Subventionerad parkering leder till trängsel i staden, samtidigt som 
ytor som skulle kunna användas för exempelvis cykelinfrastruktur, 
kollektivtrafik, grönytor eller bostäder blockeras av parkerade 
bilar. En sådan politik snedvrider marknaden och hämmar 
utvecklingen av en mer tillgänglig och levande stad. 
  
Liberaler tror på individens frihet, men också på att frihet 
förutsätter ansvar. Den som väljer att äga och använda bil i en tät 
stadsmiljö måste också ta ansvar för de kostnader och det utrymme 
som detta innebär. Det är inte det allmännas roll att dölja dessa 
kostnader genom generella subventioner. Parkeringsavgifter är inte 
ett straff, utan en konsekvent tillämpning av principen att det 
offentliga rummet är en gemensam resurs, där nyttan måste vägas 
mot kostnaden. 
  
Genom de föreslagna förändringarna, vilket inkluderar reviderade 
taxeområden, kan staden med ekonomiska styrmedel förbättra 
framkomligheten samt skapa attraktiva offentliga rum genom att 
värdefulla ytor i staden frigörs. Liberalerna värnar om 
marknadsekonomins principer och menar att marknaden, när den 
får verka under rättvisa och transparenta villkor, är ett kraftfullt 
verktyg för att gynna individen. Genom att låta priset på parkering i 
högre grad spegla markens verkliga värde, skapar vi incitament för 
ett mer effektivt och rättvist utnyttjande av stadens resurser. Det är 
en politik som främjar ansvarstagande, hållbar utveckling och 
ekonomisk rationalitet. 
  
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2. Därutöver anföra följande: 

  
Sverigedemokraterna är kritiska till parkeringsplanens 
övergripande inriktning, som bygger på att aktivt minska tillgången 
till bilparkering och höja kostnaderna för boende och besökare. Vi 
anser att detta innebär en orimlig styrning av invånarnas fria val av 
färdmedel. 
  
Vi motsätter oss att parkeringsavgifter införs i Stureby och i delar 
av Gamla Enskede. Att införa avgifter i områden som tidigare varit 
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avgiftsfria slår särskilt hårt mot barnfamiljer, äldre och personer 
med funktionsnedsättning. 
  
Vi är också negativa till att parkeringsytor systematiskt föreslås 
omvandlas till andra syften. Det råder redan idag brist på 
parkeringsplatser, vilket skapar irritation och sämre framkomlighet. 
Denna brist bör åtgärdas genom fler parkeringsmöjligheter – inte 
genom att minska tillgången ytterligare. 
  
Sverigedemokraterna avstyrker förslaget om att införa 
parkeringsavgifter vid idrottsplatser och rekreationsområden. 
Tillgång till bil är för många en förutsättning för att barn och unga 
ska kunna delta i föreningsliv och aktiviteter. Avgifter riskerar att 
minska engagemanget och försvåra för familjer med låg inkomst. 
Det riskerar även att slå hårt mot äldre och personer med 
funktionsnedsättning. 
  
Vi ställer oss också frågande till retoriken kring privatpersoners 
nyttjande av mark för parkering. I stället för att motverka detta bör 
staden underlätta för hushåll att lösa sina parkeringsbehov i nära 
anslutning till bostaden. 
  
Sammantaget anser vi att parkeringsplanen prioriterar ideologisk 
styrning över praktiska behov och tillgänglighet. Vi värnar 
valfriheten i transportsätt och motsätter oss förslag som försvårar 
vardagen för stadens bilburna invånare. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Gustav Johansson m. fl. (M) 
förslag, Peter Backlunds (L) förslag, Emelie Wassermanns (SD) 
förslag och förvaltningens förslag till beslut mot varandra och 
finner att nämnden beslutar i enighet med förvaltningens förslag till 
beslut. 

Reservationer 
Gustav Johansson m. fl. (M) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för sitt eget yrkande. 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/458-2 Tjänsteutlåtande: Remiss om 
parkeringsplan och reviderade parkeringstaxeområden 
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• EÅV 2025/458-1.3 Bilaga - Parkeringsplan 
• EÅV 2025/458-1.1 Bilaga - Reviderade 

parkeringstaxeområden 
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§ 36 
Remiss av motion om att starta pilotprojekt för solceller 
på fasader  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2025/468 
EÅV 2025/359 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Jan Jönsson och Elin Hjelmestam, båda (L), har lämnat in en 
motion till kommunfullmäktige om att starta pilotprojekt för 
solceller på fasader. 
  
Stadsdelsförvaltningen ställer sig positiv till att staden utreder och 
prövar nya lösningar och solceller på fasad skulle kunna vara ett av 
flera verktyg för att uppnå stadens högt ställda klimatmål. 
Stadsdelsförvaltningen ställer sig därför positiv till att det startas ett 
pilotprojekt men gör samtidigt bedömningen att solceller på fasad 
troligen kommer utgöra en relativt liten del av stadens samlade 
åtgärder. Stadsdelsförvaltningen anser även att ett pilotprojekt inte 
ska startas under innevarande budgetår. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L) yrkar bifall till motionen i sin helhet.  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut.  
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut 
  

Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget beslut. 
 
Handlingar i ärendet 
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• EÅV 2025/359-4 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att 
starta pilotprojekt för solceller på fasader 

• EÅV 2025/359-1.1 Motion om att starta pilotprojekt för 
solceller på fasader 
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§ 37 
Remiss av riktlinjer för ansökan och placering i förskola 
och pedagogisk omsorg i Stockholms stad  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2025/482 
EÅV 2025/340 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har fått Riktlinjer för ansökan och placering i 
förskola och pedagogisk omsorg på remiss av kommunstyrelsen. 
Riktlinjerna är framtagna av förskoleförvaltningen. Förändringarna 
är bland annat att folkbokförda och bosatta i Stockholms stad har 
rätt till förskola, reglering i vistelsetid för barn till arbetslösa och att 
garantiplatser enbart ska erbjudas på kommunala förskolor. 
  
Stadsdelsförvaltningen anser att det är positivt med en revidering av 
styrdokumentet i syfte att öka likställigheten i kö- och 
placeringshantering. Stadsdelsförvaltningen motsätter sig förslaget 
om reglering av vistelsetid för barn till arbetslösa, förslaget om 
ökad svarstid och förslaget att garantiplatser enbart ska erbjudas på 
kommunala förskolor. Stadsdelsförvaltningen anser att förslagen 
innebär en försämring för barn och vårdnadshavare samt ökad 
administration för stadsdelsförvaltningen. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2. Att den föreslagna ändringen om att enbart erbjuda 

garantiplats på kommunala förskolor stryks, innan staden 
antar nya riktlinjer för ansökan och placering i förskola och 
pedagogisk omsorg. 

3. Att därutöver anföra 
  
Av ärendet framgår att riktlinjerna för ansökan och placering i 
förskola i Stockholms stad nu föreslås ändras. En av de största 
förändringarna är att garantiplatser enbart ska erbjudas i 
kommunala förskolor, vilket innebär att fristående förskolor utesluts 
från garantisystemet. 
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Vi ser med stor oro på det förslag som nu ligger på bordet. Det 
riskerar att utesluta cirka en tredjedel av förskolorna som alternativ 
för föräldrar vid en placering, vilket kraftigt begränsar möjligheten 
att välja en förskola som passar barnets behov och familjens 
önskemål. 
  
För många familjer innebär detta att de tvingas acceptera en 
placering på en förskola som de egentligen inte vill ha – kanske för 
att den ligger för långt bort eller inte motsvarar deras krav. 
Konsekvensen blir en ökad risk för att barnen måste byta förskola 
längre fram, vilket skapar otrygghet både för barnet och 
föräldrarna. 
  
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 

1. Att återremittera ärendet. 
2. Att i andra hand avslå förvaltningens förslag till beslut. 
3. Därutöver anföra följande: 

  
Sverigedemokraterna vill återremittera ärendet med anledning av 
det föreslagna tillägget att endast kommunala förskolor ska erbjuda 
garantiplats. Enligt förvaltningens egen konsekvensanalys innebär 
detta förslag en tydlig risk för mindre hållbara placeringar, särskilt 
i bostadsområden där det finns få kommunala förskoleplatser. 
  
Det framgår att barn kan komma att erbjudas plats längre bort från 
hemmet, vilket i förlängningen kan leda till byte av förskola – och 
därmed ny inskolning, ny personal och en ny barngrupp. Detta 
rimmar illa med barns behov av trygghet, stabilitet och kontinuitet 
under de tidiga åren. En sådan utveckling riskerar, enligt 
förvaltningens bedömning, att stå i strid med principen om barnets 
bästa. 
  
Att rätten till plats i förskola föreslås omfatta även barn som vistas i 
landet utan tillstånd eller som inte är folkbokförda i staden är något 
vi starkt motsätter oss. Skattefinansierad barnomsorg ska i första 
hand tillkomma barn till folkbokförda kommuninvånare. Att erbjuda 
förskola till barn vars vårdnadshavare väljer att vistas i landet 
illegalt sänder ut fel signaler och utgör incitament för att stanna 
kvar i landet. 
  
Vi är också kritiska till att reglerna om omsorg på obekväm 
arbetstid tas bort helt. Detta riskerar att drabba familjer där 
föräldrar arbetar i vård, omsorg, handel eller andra verksamheter 
utanför kontorstid. 
Vi vill även betona vikten av ekonomiskt ansvar. Att slopa kravet på 
att avgifter ska vara betalda för att erhålla ny plats underminerar 
betalningsviljan och rättvisan i systemet. 
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Sammanfattningsvis anser Sverigedemokraterna att riktlinjerna i 
flera avseenden försvagar föräldrars ansvar, ökar den kommunala 
administrationen, urholkar principen om att välfärden ska tillfalla 
dem som har rätt att vara i landet, samt försämrar valfriheten i 
barnomsorgen. Vi avstyrker därför dessa delar av förslaget. 
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 

  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer proposition på om ärendet ska 
avgöras idag eller återremitteras enligt Emelie Wassermanns 
(SD) förslag till beslut och finner att nämnden beslutar att ärendet 
ska avgöras idag. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlund (L) förslag, 
Emelie Wassermanns (SD) förslag och förvaltningens förslag till 
beslut mot varandra och finner att nämnden beslutar i enighet med 
förvaltningens förslag till beslut.  

  

Reservationer 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/340-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av riktlinjer för 
ansökan och placering i förskola och pedagogisk omsorg i 
Stockholms stad 

• EÅV 2025/340-1.2 Bilaga - Riktlinjer för ansökan och 
placering i förskola och pedagogisk omsorg i Stockholms 
stad 

• EÅV 2025/340-1.3 Bilaga - Regler för intagning och plats i 
förskola och pedagogisk omsorg i Stockholm stad. 
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§ 38 
Remiss av motion om familjesociala team i förskolan  
EÅV 2025/261 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Nämnden har fått motion om familjesociala team i förskolan på 
remiss av kommunstyrelsen. Motionen beskriver förskolans viktiga 
roll gällande tidiga insatser och vikten av att samverkan. Enligt 
motionärerna bör de aktörer som finns inom staden samverka för att 
ge tidigt stöd till barn. Motionärerna föreslår att 
kommunfullmäktige beslutar att utreda möjligheten att inrätta 
familjesociala team utifrån intentionerna i motionen. 
  
Stadsdelsförvaltningen instämmer med motionärerna att tidiga 
insatser till barn och familjer i förskolan är viktigt och kan vara 
avgörande för barnets framtid. Stadsdelsförvaltningen har idag ett 
förebyggande arbete med tidiga insatser i förskolan. Några av 
insatserna går i linje med förslaget i motionen, när det gäller 
samverkan. Stadsdelsförvaltningen ser positivt på motionens förslag 
om familjesociala team där socialtjänst, förskola och 
vårdnadshavare samverkar. Stadsdelsförvaltningen ser även att det 
är viktigt att samverkan sker med regionen. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/261-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
familjesociala team i förskolan 

• EÅV 2025/261-1.1 Motion om familjesociala team i 
förskolan 
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§ 39 
Remiss av motion om folkhögskolor som väg till 
självständighet och inkludering  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2025/372 
EÅV 2025/324 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen.  
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat en motion om folkhögskolor som 
en väg till självständighet och inkludering. Motionen har initierats 
av Andrea Hedin (M).  
  
Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget att undersöka 
möjligheten till fler platser på folkhögskolor till unga under 18 år 
som varken studerar eller arbetar. Det är viktigt att tidigt fånga unga 
under 18 år som varken studerar eller arbetar med olika insatser för 
att minimera risken för långtidsarbetslöshet och utanförskap.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen.  
 

Yrkanden 
Gustav Johansson m. fl. (M) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 

1. Att tillstyrka motionen 
2. Att därutöver anföra 

  
För att minska risken för långvarig arbetslöshet bland unga utan 
fullständig gymnasieutbildning bör Stockholms stad satsa på fler 
utbildningsplatser på folkhögskolor. Många ungdomar som inte 
klarar av den traditionella gymnasieskolan har ofta bakomliggande 
svårigheter såsom neuropsykiatriska diagnoser, social utsatthet 
eller negativa skolupplevelser. För dessa individer kan ett avhopp 
leda till passivitet, dålig självkänsla och ett liv i utanförskap. 
  
Folkhögskolan erbjuder ett alternativ som inte finns i stadens egna 
verksamheter, genom det individuellt anpassade lärande och en 
pedagogik som främjar delaktighet. Möjligheten att byta 
sammanhang och miljö kan ge unga en värdefull nystart. I dag är 
dock tillgången på platser för minderåriga mycket begränsad då 
endast två till tre ungdomar per år erbjuds denna chans. 
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Ett ökat samarbete mellan Stockholms stad och folkhögskolorna 
skulle ge fler ungdomar möjlighet att slutföra sin utbildning i en 
mer stödjande miljö. Det är en investering i både individens framtid 
och samhällsekonomin. Genom att förebygga arbetslöshet och 
socialt utanförskap skapar vi bättre förutsättningar för ett 
Stockholm där arbetslinjen gäller alla som kan arbeta. Därför bör 
motionen tillstyrkas. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 

  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Gustav Johansson m. fl. 
(M) förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att 
nämnden beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 

  

Reservationer 
Gustav Johansson m. fl. (M) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för sitt eget yrkande. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/324-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
folkhögskolor som väg till självständighet och inkludering 

• EÅV 2025/324-1.1 Motion om folkhögskolor som väg till 
självständighet och inkludering 
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§ 41 
Stadsdelsdirektörens information  
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerar om förvaltningens 
sommarplanering, träff med revisionskontoret och om kommande 
chefsforum.  
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§ 42 
Anmälningar för kännedom 
Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger anmälningsärendena 
till handlingarna 
 
Anmälda handlingar  

• Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation, 
extra 23 maj 2025 

• Protokollsutdrag äldrenämnden 2025-05-20 § 8 
• Protokollsutdrag från socialnämnden 2025-05-20 § 9 
• Protokollsutdrag från socialnämnden 2025-05-20 § 10 
• Protokollsutdrag från socialnämnden 2025-05-20 § 11 
• Protokollsudrag från kultunämnden 2025-05-22 § 14 
• Protokoll förvaltningsgrupp 14 maj 2025 
• Protokollsutdrag från kommunfullmäktige 2025-05-26 § 20 
• Protokollsudrag från kommunfullmäktige 2025-05-26 § 21 
• Protokoll fört vid stadsdelsnämndens pensionärsrådsmöte 

2025-06-09. 
• Revisionsrapport nr 2 2025 Vård och omsorg vid 

demenssjukdom 
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§ 43 
Uppföljning av föreningsbidrag för verksamhetsåret 2024  
EÅV 2025/113 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger rapporten till 
handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet syftar till att följa upp de föreningsbidrag som 
stadsdelsnämnden beviljat för verksamhetsåret 2024. Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beviljade 30 av 34 sökande 
föreningar bidrag om totalt 1 060 000 kronor för verksamhetsåret 
2024. 
  
Vid granskning av redovisningar valdes tre föreningar ut för vidare 
kontroll. Föreningarna kontaktades för att svara på frågor om 
redovisningarna och/eller för att lämna ytterligare uppgifter. 
  
Stadsdelsförvaltningen understryker vikten av att följa upp de 
avsedda bidragen för att säkerställa att de används till beviljade 
ändamål. Arbetet med att stärka uppföljning och kontroll av hur 
föreningar använder tilldelade medel fortsätter. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
lägger rapporten till handlingarna. 
 

Särskilt uttalanden 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Sverigedemokraterna ställer sig bakom att föreningslivet i Enskede-
Årsta-Vantör följs upp, men vill lyfta flera viktiga aspekter som 
rapporten inte tillräckligt belyser. 
  
Vi noterar att tre föreningar – Hagsätra Collective, Rågsveds 
kulturförening och RSMH Söder om Söder – är föremål för 
utredning eller inte inkommit med fullständig redovisning. I dessa 
fall bör det tydligt framgå vilka åtgärder förvaltningen avser att 
vidta, och vi anser att återkrav bör övervägas där redovisning 
uteblir. 
  
Sverigedemokraterna anser dessutom att rapporteringen måste 
utvecklas. Det bör tydligt framgå hur många deltagare varje 
bidragsfinansierad verksamhet nått, kostnad per aktivitet, samt om 
bidragen lett till önskad effekt. Utan denna information är det svårt 
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att bedöma bidragens effektivitet och samhällsnytta. En mer 
resultatbaserad uppföljning bör införas. 
  
Vi ser även att verksamheter som läxhjälp lyfts som exempel, men 
önskar en tydligare redovisning av hur öppenheten säkerställs och 
om riktade insatser mot specifika grupper sker i enlighet med 
stadens krav på tillgänglighet. 
  
Slutligen vill vi framhålla vikten av att stadens demokrativillkor 
granskas skarpt och att exempel ges i rapporten där föreningar 
nekats eller fått reducerade medel på grund av brister i detta 
avseende. Sverigedemokraterna anser att fördelningen av 
föreningsbidrag måste präglas av transparens, ansvarstagande och 
respekt för medborgarnas skattemedel. 
  
För att säkerställa att beviljade medel används på ett 
ändamålsenligt sätt vill vi även betona vikten av en konsekvent 
återrapportering från samtliga föreningar. Det bör vara en 
självklar del av processen att föreningar redovisar resultat, antal 
deltagare och hur pengarna har använts – inte bara som formalia 
utan som ett faktiskt underlag för fortsatt bidragsgivning. 
  
Sverigedemokraterna ställer sig bakom att föreningslivet i Enskede-
Årsta-Vantör följs upp, men vill lyfta flera viktiga aspekter som 
rapporten inte tillräckligt belyser. 
  
Vi noterar att tre föreningar – Hagsätra Collective, Rågsveds 
kulturförening och RSMH Söder om Söder – är föremål för 
utredning eller inte inkommit med fullständig redovisning. I dessa 
fall bör det tydligt framgå vilka åtgärder förvaltningen avser att 
vidta, och vi anser att återkrav bör övervägas där redovisning 
uteblir. 
  
Sverigedemokraterna anser dessutom att rapporteringen måste 
utvecklas. Det bör tydligt framgå hur många deltagare varje 
bidragsfinansierad verksamhet nått, kostnad per aktivitet, samt om 
bidragen lett till önskad effekt. Utan denna information är det svårt 
att bedöma bidragens effektivitet och samhällsnytta. En mer 
resultatbaserad uppföljning bör införas. 
  
Vi ser även att verksamheter som läxhjälp lyfts som exempel, men 
önskar en tydligare redovisning av hur öppenheten säkerställs och 
om riktade insatser mot specifika grupper sker i enlighet med 
stadens krav på tillgänglighet. 
  
Slutligen vill vi framhålla vikten av att stadens demokrativillkor 
granskas skarpt och att exempel ges i rapporten där föreningar 
nekats eller fått reducerade medel på grund av brister i detta 
avseende. Sverigedemokraterna anser att fördelningen av 
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föreningsbidrag måste präglas av transparens, ansvarstagande och 
respekt för medborgarnas skattemedel. 
  
För att säkerställa att beviljade medel används på ett 
ändamålsenligt sätt vill vi även betona vikten av en konsekvent 
återrapportering från samtliga föreningar. Det bör vara en 
självklar del av processen att föreningar redovisar resultat, antal 
deltagare och hur pengarna har använts – inte bara som formalia 
utan som ett faktiskt underlag för fortsatt bidragsgivning. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/113-1 Tjänsteutlåtande: Uppföljning av 
föreningsbidrag för verksamhetsåret 2024 
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§ 44 
Redovisning av delegationsbeslut  
EÅV 2024/922 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger rapporten till 
handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2024/922-11 Redovisning av delegationsbeslut 2025-
09-05 - 2025-05-30 
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§ 45 
Stadsdelsnämndens frågor  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i uppdrag 
att bereda skrivelserna nedan och återkomma till nämnden med 
svar. 
 

Inkomna skrivelser 
Gustav Johansson m. fl. (M) lämnar in en skrivelse om Betty 
Petterson högstadium och en skrivelse om trygghetsvandringar. 
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§ 46 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2024/907 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2114516 Överflyttning av vårdnad till särskilt förordnad 
vårdnadshavare enligt 6 kap 8 § föräldrabalken (FB) 
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§ 47 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2024/907 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2111131 Överflyttning av vårdnad till särskilt förordnad 
vårdnadshavare enligt 6 kap § föräldrabalken (FB) 
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§ 48 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2024/907 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2114202 Överflyttning av vårdnad till särskilt förordnad 
vårdnadshavare enligt 6 kap 8 § föräldrabalken (FB) 
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§ 49 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2024/908 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2064741 Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 
§ föräldrabalken 
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§ 50 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2024/908 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2097105 Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 
§ FB 
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§ 51 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2024/908 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2117718 Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 
§ föräldrabalken 
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